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کاهش بارندگی ها نه تنها در کوتاه مدت بلکه در 
بازه زمانی بلندمدت نیز چالش های مهمی را با 
خود دارد و نیاز است که نقشه راه هوشمندانه 
منطبق با اقلیم خشک برای پیشگیری و مهار 
تنش آبی اســتان مرکزی با اولویت در دستور 
کار قرار گیرد تــا معضل پیش آمده به بحران 
تبدیل نشــود.به گزارش خبرنگار ایلنا، استان 
مرکزی بــا وجود بیش از 2800 واحد تولیدی 
کوچک، متوســط، بزرگ و بخــش مهمی از 
کشــاورزی در این دیار، با شــرایط تنش آبی 
دست وپنجه نرم می کند. در این راستا می طلبد 
با توجه به اســتمرار خشکســالی برای جبران 
خســارات و پیشگیری از معضلات عمیق تر در 
این عرصه ها، با جدیت چاره اندیشی شود.معاون 
بهره برداری و توسعه آب شرکت آب و فاضلاب 
استان مرکزی در خصوص وضعیت منابع آبی 
سال جاری این استان گفت: بر اساس آخرین 
پایش های صورت گرفته توسط قرارگاه پایش 
منابع تأمین و توزیع و مدیریت مصرف شرکت 
آب و فاضــلاب اســتان مرکــزی، پیش بینی 
می شــود در تابستان ســال جاری تعداد 95 
روستای اســتان با مشکل ناپایداری منابع آب 
شرب مواجه شوند که نیاز است در این مناطق 
مشترکین و اهالی روستاها نسبت به مدیریت و 

رعایت مصارف خود اقدام کنند.
منوچهر شجاعی در گفت وگو با خبرنگار ایلنا، 
افزود: در خرداد ماه ســال 1401 تعداد 110 

روســتا با ناپایداری منابع آب شــرب مواجه 
بودنــد که با توجــه به اقدامات مناســبی که 
انجام شد، شامل شناســایی منابع تأمین آب 
جدید و همچنین اصلاح و بازســازی شبکه و 
خطوط انتقال و کنترل مصارف غیرمجاز و سایر 
اقدامات اصلاحی، این آمار کاهش 10 درصدی 

را در سال 1402 داشته است.
وی ادامه داد: از مهمترین مشکلات پیش روی 
آب شــرب شهرها و روستاهای استان مرکزی، 
روند کاهشــی نزولات جــوی و کاهش منابع 
آب زیرزمینی و آب های ســطحی و همچنین 
ادامه روند برداشت بی رویه از این منابع آبی به 
صورت مجاز و غیرمجاز اســت که در مجاورت 
منابع کشــاورزی هســتند و باعــث کاهش 
منابع آب شــرب و حتــی کاهش کیفیت آنها 
خواهند شــد.معاون بهره برداری و توسعه آب 
شــرکت آب و فاضلاب اســتان مرکزی اظهار 
داشت: یکی دیگر از مشــکلات در بخش آب 
شرب اســتفاده نامتعارف برخی از مشترکین 
خصوصاً در روستاها استفاده از آب شرب برای 
ایجاد باغچه و فضای ســبز در ویلاهای اقامتی 
موقت اســت که در اواخر هفته مورد استفاده 
قرار می گیرند.شجاعی تصریح کرد: فرسودگی 
شبکه ها و تأسیســات آبرسانی و هدررفت آب 
در این بخش نیز یکی دیگر از مشکلاتی است 
که نیازمند توجه جدی در تأمین اعتبارات برای 
اصلاح و بازســازی و جلوگیــری از هدر رفت 

آب دارد. در حوزه شــهری نیز منابع آب شرب 
نسبت به سال گذشــته خصوصاً در شهرهای 
ساوه و اراک عمدتاً از سدها تأمین می شود که 
این شرایط وضعیت مناسبی ندارد و لازم است 
مردم مصارف خود را در راستای الگوی مصرف 

مدیریت کنند. 
معــاون حفاظــت از منابع آب شــرکت آب 
منطقه ای استان مرکزی هم با بیان اینکه میزان 
متوسط بارندگی استان در سال آبی 99-1400 
حدود 199 میلیمتر بوده است، گفت: این میزان 
بارندگی نسبت به بارندگی سال گذشته حدود 
45 درصد و نســبت به آمار بارندگی بلندمدت 
حدود 28 درصد کاهش را نشان می دهد. این 
در حالی است که کاهش بارندگی ها در استان 
در اسفند ماه سال گذشته و فروردین ماه سال 
جاری در 30 سال گذشته بی سابقه بوده است.

محمود قدبیگــی در گفت وگو با خبرنگار ایلنا، 
افزود: در راســتای تأمین آب شرب شهرهای 
استان مرکزی با توجه به طرح های آب رسانی 
اجرایی شــده توسط شــرکت آب منطقه ای 
مرکزی در سال جاری وضعیت نسبتاً پایداری 
دارد، اما در عین حال به خصوص در شهرهایی 
ماننــد اراک، خمین و تفرش کــه به صورت 
مشترک از منابع آب زیرزمینی و سطحی، آب 
آنها تأمین می شود، می بایست صرفه جویی لازم 
به عمل آید تا در ادامه سال، شاهد کمبود آب 

در شهرها نباشیم.

وی ادامه داد: در راســتای تأمین آب شــرب 
برخی از روستاها در ســطح استان مرکزی از 
جمله شهرســتان های شــازند، اراک و فراهان 
به دلیل اینکه منابع تأمین آب بیشتر از منابع 
آب زیرزمینی و چشــمه ها و قنوات اســت و 
خشکســالی اخیر باعث کاهــش آب دهی آنها 
شده اســت، لذا با این حال با توجه به مقادیر 
آبی موجود، حــدود 30 میلیون مترمکعب در 
بخش شرب شــهری و روستایی با کمبود آب 
مواجه خواهیم بود.معاون حفاظت از منابع آب 
شرکت آب منطقه ای اســتان مرکزی با اشاره 
به فرایند تأمین آب کشــاورزی استان، اظهار 
داشــت: با توجه به اینکه بیــش از 90 درصد 
مصارف آب استان در بخش کشاورزی صورت 
می گیرد، از این میزان حدود 80 درصد از منابع 

آب زیرزمینی تأمین می شود. 
لذا در صورت تدوام خشکســالی و با توجه به 
مقادیر آبی موجود، کسری مخزن سالیانه بیش 
از 300 میلیون مترمکعب خواهد شــد که این 
امــر موجب کاهش نســبی آب دهی چاه های 
کشاورزی، قنوات و چشــمه ها خواهد شد که 
در مناطق مختلف اســتان مرکــزی متفاوت 
خواهد بود. همچنین در خصوص میزان کمبود 
آب در بخش کشــاورزی از منابع آب سطحی 
با توجه به کاهش جریانات ســطحی و خشک 
شدن رودخانه ها، این میزان حدود 320 میلیون 

مترمکعب برآورد می شود.

 در راســتای تأمین آب صنایع نیز باید عنوان 
کــرد که میــزان مصرف آب صنعت اســتان 
مرکــزی منابع آبی موجود، برابر با 70 میلیون 
مترمکعب است که در صورت تداوم خشکسالی 
در این بخش حدود 14 میلیون مترمکعب دچار 

کمبود آب خواهیم بود.
قدبیگی در خصوص وضعیت منابع آب استان 
مرکزی، تصریح کرد: بارندگی های ســال های 
اخیر و اقدامات صــورت گرفته در طرح احیاء 
و تعادل بخشــی باعث بهبود نســبی وضعیت 
ســفره های آب های زیرزمینی استان مرکزی 
شده بود. به گونه ای که در برخی از دشت های 
استان افت سالیانه سطح آب زیرزمینی متوقف 
شــده اســت. ولیکن به دلیل کاهش بارندگی 
در ســال جاری و از ســوی دیگر روشن شدن 
زودهنــگام چاه های آب کشــاورزی و با توجه 
به کســری مخزن تجمعی بیش از 5 میلیارد 
مترمکعبی دشت های استان در دراز مدت، این 
امر طبیعتاً باعث افزایش تخلیه آب زیرزمینی و 
ایجاد افت کسری مخازن آب زیرزمینی خواهند 

شد. 
تــداوم خشکســالی موجب  این  همچنیــن 
کاهش حجم ذخیره پشــت سدهای استان از 
یک ســو و کاهش جریان رودخانه ها از سوی 
دیگر شــده اســت.وی به پیامدهــا و عوارض 
اجتماعــی و اقتصــادی ناشــی از کمبود آب 
در استان اشــاره کرده و بیان داشت: به دلیل 
کاهش بارندگی و وقوع خشکســالی، تخلفات 
حفاری و بهره برداری هــای غیرمجاز از منابع 
آب به خصوص منابــع آب زیرزمینی، کمبود 
آب تشــدید خواهد شد. همچنین در برخی از 
روستاها که منابع تأمین آب آنها، آب زیرزمینی 
به ویژه چشــمه و قنات است، شاهد کمبود و 
قطعی آب خواهیم بود که باعث نارضایتی مردم 
خواهد شد. در این راستا مجموعه شرکت آب 
و فاضلاب استان مرکزی باید تمهیدات لازم را 
اتخاذ کنند.معاون حفاظت از منابع آب شرکت 
آب منطقه ای اســتان مرکــزی تأکید کرد: در 
صورت اســتمرار خشکسالی در ســال آینده 
و بــا توجه به کاهش شــدید دِبی ورودی آب، 
حجم مخزن ســدهای استان به شدت کاهش 
پیــدا خواهند کرد. در این شــرایط تأمین آب 
شــرب شهرستان اراک و پالایشــگاه شازند از 
سد کمال صالح و تأمین آب شرب و کشاورزی 
شهرستان ساوه از سد الغدیر دچار بحران خواهد 
شد که نیازمند توجه و مدیریت بهینه مصرف و 
بهره برداری است.قدبیگی ابراز داشت: برداشت 
بیش از حد ظرفیت منابع آب های زیرزمینی بر 
وضعیت کمی و کیفی منابع آب های سطحی و 

زیرزمینی اثر خواهد گذاشت. 
برداشت بی رویه از آبخوان ها به خصوص آبخوان 
دشت های ساوه، زرندیه، اراک، کمیجان و خمین 
منجر به افت سطح آب های زیرزمینی می شود 
و موجب ایجاد خســارت های جبران ناپذیری 
از جمله کاهش آب دهی چاه های کشــاورزی، 
نشست زمین، بیابان زایی و کاهش نفوذناپذیری 
خاک خواهد شد.وی اضافه کرد: از سوی دیگر 
کمبود آب در اســتان باعــث کاهش جریانات 
آب ســطحی و خشک شدن چشمه ها و قنوات 
و نهایتاً از بین رفتن باغات و کاهش محصولات 

بهاره و کاهش تولید خواهد شد.

مدیرعاملشرکتمدیریتتولیدبرقآذربایجانشرقی:
مازوتسوزینیروگاهتبریزتا۴سالآینده

حذفمیشود
مدیرعامل شــرکت مدیریت تولید نیروی برق آذربایجان شرقی از امضای طرح 
بازتوانی نیروگاه تبریز با اعتباری حدود 18 هزار میلیارد تومان خبر داد و گفت: 
در این طرح، کوره های بخار به سیکل ترکیبی تبدیل شده و تا چهار سال آینده 
راندمــان تولید برق افزایــش و مصرف مازوت در نیــروگاه کاملًا حذف خواهد 
شد.سید محسن موسوی، سه شــنبه، سوم مردادماه در نشست خبری مشترک 
مدیران عامل صنعت برق آذربایجان شرقی، اظهار کرد: انرژی برق تحت مدیریت 
شرکت مدیریت برق در استان تولید شده و توسط شبکه انتقال به شهر و روستاها 
می رود. مبدا تولید برق نیز نیروگاه اســت.به گزارش ایسنا، وی خاطرنشان کرد: 
تولید برق از جمله فعالیت های سخت کاری محسوب می شود به خصوص وقتی 
تجهیزات مربوطه مستهلک شوند. اکنون 10 هزار نفر در صنعت تولید برق کشور 
فعال هستند و تا حد توان تلاش می کنند تا از واحدهای موجود نیروگاهی، برق 
را تولید کرده و به مردم برسانند.وی ادامه داد: سه نیروگاه بزرگ استان آذربایجان 
شــرقی شامل نیروگاه تبریز با 700 مگاوات، سهند با ۶50 مگاوات و صوفیان با 
۶0 مگاوات در مجموع 1400 مگاوات در زیرمجموعه شرکت مدیریت تولید برق 
اســتان با همان ظرفیت زمان تاســیس خود در حال فعالیت هستند و زحمات 
بسیاری برای پایداری این ظرفیت کشیده می شود.موسوی گفت: نیروگاه حرارتی 
تبریز دارای برج خنک کن تر است و این برج مصرف آب بالایی دارد. به ازای هر 
مگاوات برق، نزدیک به دو مترمکعب آب استفاده می شود. در نیروگاه سهند اما 
از تکنولوژی جدیدی استفاده شده و دارای برج خشک است و مصرف آب آن نیز 
یک دهم مصرف نیروگاه تبریز است.وی با اشاره به زحمات پرنسل صنعت تولید 
برق استان، افزود: در لحظه پیک مصرف، حتی یک مگاوات هم یک مگاوات است 
و همکاران به صورت شبانه روزی در حال فعالیت هستند تا در زمان پیک بتوانیم 
وضعیت را به بهترین نحو مدیریت کنیم. ما روزهای تعطیل هم نداریم و افتخار 
می کنیــم که همکاران ما در لحظات پیک مصرف که همه به برق نیاز دارند، در 
حال فعالیت هستند تا حداکثر تولید را داشته باشیم.وی تاکید کرد: وقتی یکی از 
واحدهای تولید از مدار خارج می شود، باید کوره ها آب شوند. همکاران ما به خاطر 
این که این کوره ها حتی یک ساعت زودتر به لحظه پیک برسند، صبر نمی کنند 
تا کوره ها خنک شوند بلکه در دمای ۶5 درجه وارد کوره شده و کارهای مربوطه 
را انجام می دهند.  وی ادامه داد: شرکت های آب مسئول هستند تا ساعتی 900 
مترمکعب آب به این نیروگاه برسانند ولی با توجه به وضعیت خشکسالی و کمبود 
بارش ها، این نیروگاه امســال بیشتر از 300 مترمکعب را طلب نمی کند و تا حد 

امکان نیز سعی دارد تا شب ها، آب را ذخیره کند و به لحظه پیک برساند.

تصویبطرحطبیعتگردیوگردشگری
جزیرهآشورادهپساز۲۵سال

طرح طبیعت گردی و گردشگری آشوراده در کمیته ملی طبیعت گردی تصویب 
شــد. به گزارش باشــگاه خبرنگاران جوان،توافق نامه اجرایی این طرح با حضور 
استاندار گلستان، معاون گردشگری وزارت میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع 
دستی، معاون حفاظت و امور اراضی سازمان منابع طبیعی و آبخیزداری کشور و 
معاون محیط زیست طبیعی سازمان حفاظت محیط زیست به امضاء رسید.پس 
از امضای این توافق نامه و تصویب طرح طبیعت گردی جزیره آشــوراده، شرایط 
قانونی برای جذب سرمایه گذار برای اجرای طرح در سایت 22 هکتاری و منطقه 
روستای آشوراده با محوریت بکارگیری جوامع محلی و اجرای اقامت شبانه فراهم 
شده است.جزیره آشــوراده یکی از مناطق گردشگری است که در سفر نخست 
رئیس جمهور به گلســتان با هدف توسعه گردشگری مورد تاکید قرار گرفت و 
اجرای این طرح یکی از مصوبات سفر رئیس جمهور به گلستان بوده است.در این 
جلسه مقرر شد اقامت در بافت روستایی موجود در جزیره آشوراده صورت گیرد، 
سازه ها نیز به صورت سبک و با کاربری تفریحی، پذیرایی، فضای سبز و غرفه های 

صنایع دستی در نظر گرفته شود.

۷۰۱روستایخراسانرضویدرگیرتنشآبیهستند
مدیرعامل آبفا خراسان رضوی گفت: 701 روستا در خراسان رضوی با تنش آبی 
روبه رو بود از این رو در قالب پروژه های جهاد آبرســانی روستایی مشکل آب به 
580 روســتا برطرف خواهد شد.به گزارش ایلنا از مشهد، سید ابراهیم علوی در 
جمع خبرنگاران، اظهار داشــت: 121 روستای محروم استان خراسان رضوی در 
فاز نخســت با اعتبار پنج هزار و 800 میلیارد ریال آبرسانی می شوند.مدیرعامل 
شــرکت آب و فاضلاب خراسان رضوی اعتبار فاز دوم جهاد آبرسانی روستایی را 
15 هزار میلیارد ریال اعلام کرد که صرف رفع تنش آب از 580 روستا می شود.

وی با بیان اینکه مســئولان با وجود شرایط سخت آبی، شبانه روز در تلاشند تا 
آب در اختیار همه قرار بگیرد، اعلام کرد: در یک ســال گذشته 411 روستا در 
استان خراســان رضوی از آب شرب برخوردار شدند.علوی ضمن تبیین جایگاه 
خانواده ها به ویژه بانوان در مدیریت مصرف آب خاطرنشــان کرد: آب و فاضلاب 
خراسان رضوی برای رفع نیاز آبی مشترکان اقدام به تولید 14 هزار و 500 لیتر 
آب در ثانیه می کند که در روزهای گرم ســال با هزار و 500 لیتر برثانیه کمبود 
آب مواجه است.مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان خراسان رضوی در پایان 
پیشرفت پروژه های جهاد آبرسانی روستایی در این استان را 45 درصد اعلام کرد.

معاونسیاسی،امنیتیواجتماعیاستاندارمازندران:

اطلسفرهنگیمازندرانتدوینشود
معاون سیاسی، امنیتی و اجتماعی استاندار مازندران با بیان اینکه جهاد دانشگاهی 
نهاد اصیل و انقلابی اســت، خواستار تهیه اطلس فرهنگی مازندران از سوی این 
نهاد شــد.به گزارش مهر، روح الله سلگی در جریان بازدید از فعالیت های جهاد 
دانشــگاهی مازندران اظهار کرد: برپاداشتن نماز، امر به معروف و نهی از منکر و 
ظلم ســتیزی از اهداف حماسه عاشــورا بود و لازم است این اهداف فرهنگی به 
درســتی در جامعه تبیین شود.این مسئول درباره ظرفیت های جهاد دانشگاهی 
گفــت: ما به جهاد دانشــگاهی اعتقاد داریم از این رو تدوین اســناد فرهنگی و 
اجتماعی باید توسط این نهاد انقلابی ریل گذاری شود.سلگی خاطر نشان کرد: 
رسیدگی به مسائل مرتبط با جهاد دانشگاهی برای استانداری مهم است و همین 
موضوع سبب شد تا در آستانه تشکیل جهاد دانشگاهی دیدار صمیمی با مسئولان 
این نهاد در مازندران داشــته باشیم.وی جهاد دانشگاهی را نهاد تحول آفرین در 
مســائل علمی و دانشگاهی دانست و اضافه کرد: پیشنهاد ما این است تا اطلس 
فرهنگی استان توسط جهاد دانشــگاهی مازندران تدوین شود.معاون سیاسی، 
امنیتی استاندار مازندران با تاکید بر اینکه جهاد دانشگاهی از ظرفیت های علمی، 
پژوهشــی و منابع انسانی سرشــار و تحصیل کرده ای برخوردار است و نباید از 
ســایر مراکز علمی عقب بماند، تصریح کرد: مازندران در برخی مسائل فرهنگی 
و اجتماعی دچار چالش اســت که این موضوعات باید در جهاد دانشگاهی مورد 

بررسی قرار گیرد و برای برون رفت از مشکلات راه حل تعریف شود.

آلودگیرودخانههایگوهررودوزرجوب
بهتالابانزلیمیریزد

رئیس اداره حفاظت محیط زیســت شهرســتان رشــت گفت: بیشترین حجم 
آلودگی رودخانه های گوهررود و زرجوب رشــت از فاضلاب های خانگی است.به 
گزارش ایلنا از رشــت، محمدتقی تقی زاده اظهار کرد: در حال حاضر مهمترین 
مشکلات زیست محیطی شهرستان رشــت وضعیت بد آلودگی رودخانه های 
گوهررود و زرجوب، پســماند سراوان و تفکیک نشدن زباله ها از مبدا است.وی 
افزود: غلظت آلودگی هایی که از سراوان به رودخانه های رشت می ریزد زیاد است 
و حجم فاضلاب های خانگی بیشتر از دیگر آلاینده ها است.رئیس اداره حفاظت 
محیط زیســت رشت با اشاره به مشکل عدم تفکیک زباله از مبدا، تصریح کرد: 
وقتی کاغذ با زباله های دیگر دور ریخته می شــود، نه تنها آلوده می شــود بلکه 
ارزش بازیافتی آنها نیز از بین می رود؛ بنابراین ضروری است به توسعه فرهنگ 
تفکیک زباله از مبدا بیش از پیش توجه شــود.تقی زاده تصریح کرد: امیدواریم 
بــه زودی بودجه لازم برای جلوگیــری از ورود فاضلاب های خانگی به این دو 
رودخانه به دســتگاه متولی اختصاص یابد و بار عظیمی از دوش این رودخانه ها 
در حمل فاضلاب ها برداشــته شــود.وی ادامه داد: اداره حفاظت محیط زیست 
شهرستان برای جلوگیری از ورود آلایندگی های صنعتی به رودخانه های رشت 
اقدامــات لازم را انجام می دهد و در این باره هــر روز پایش و کنترل های لازم 
صورت می گیرد.رئیس اداره حفاظت محیط زیست رشت تصریح کرد: متاسفانه 
آلودگی هــای رودخانه های گوهررود و زرجوب به تــالاب انزلی می ریزد و این 

زیستگاه ارزشمند آسیب بیشتری می بیند.

اخبار کوتاه

معــاون امــور اجتماعی بهزیســتی اســتان کهگیلویه و 
بویراحمد با ابراز تاسف از روند افزایشی بیکاری و مشکلات 
اقتصادی در این اســتان، گفت: متاســفانه 10 کودک کار 
خیابانی شبانه در پارک های یاسوج می خوابند که خطراتی 
فراوانی بویژه در حوزه آسیب های اجتماعی در انتظار آنها 
است.«هدایت عظیمی فر« در گفت و گو با خبرنگار ایلنا از 
یاســوج با تشریح تفاوت های بین کودک خیابانی و کودک 
کار خیابانــی، گفــت: بین کودک خیابانــی و کودک کار 

خیابانی، تفاوت های فراوانی اســت چرا که اغلب کودکان 
خیابانی، ســرپناه و خانواده ای ندارنــد و محل خواب آنان 
خیابان اســت اما اغلب کودکان کار خیابانی هم خانواده و 

سرپناه داشته و  هم دانش آموز هستند.
وی با ابــراز نگرانی خود از اینکه حدود 10 نفر از کودکان 
کار خیابانی در فصل های تعطیلی مدارس از مناطق محروم 
دور افتاده اســتان کهگیلویــه و بویراحمد مانند زیلایی و 
دیشموک به یاســوج می آیند، یادآور شــد: این کودکان 

روزانه در خیابان بکار مشــغول هستند و شب ها در پارک 
می خوابند.معاون امور اجتماعی بهزیستی استان کهگیلویه 
و بویراحمــد با اشــاره به برخی از خطرات و آســیب های 
اجتماعی که برای این کودکان کار خیابانی ممکن اســت 
رخ دهد، یادآور شــد: کودکان کار خیابانی احتمال اینکه 
در خیابان مورد آســیب بزهکاران و تصادفات خیابانی قرار 

گیرند زیاد است.
عظیمی فر با اظهار تاســف از اینکه ایــن کودکان هم در 

معرض خطــرات فراوانی در اجتماع قرار دارند و هم اینکه 
فرصت های مطلوب زندگی خود نظیر تحصیلات را از دست 
می دهند، تصریح کرد: در شکل گیری کودکان کار خیابان 
عوامل متعدد خانوادگی تا تصمیمات کلان اجتماعی نقش 
دارد.وی گفت: آماری از کودک کار در اســتان کهگیلویه 
و بویراحمد نداریم چرا که ســاز و کار قانونی و ساختاری 
برای مداخله در این آسیب تاکنون برای سازمان بهزیستی 

تعریف نشده است.

رئیس اتاق بازرگانی خراسان رضوی گفت: جای 
خالی کنسرسیوم بزرگ صادراتی برای زعفران 

در استان احساس می شود. 
به گزارش باشــگاه خبرنگاران جوان، ابوالفضل 
چمنــدی معــاون هماهنگی امــور اقتصادی 
استاندار و رئیس اتاق بازرگانی، صنایع، معادن 
و کشاورزی خراســان رضوی، پای صحبت ها 
و دغدغه های فعالان حوزه زعفران نشســتند. 
در این جلســه بــر ضرورت اصــلاح نرخ پایه 
گمرکی برای این محصول اســتراتژیک استان 
و واقعی سازی بهای آن به منظور پیشگیری از 
قاچاق زعفران و ایجــاد صرفه اقتصادی تولید 
و صــادرات آن و نیز لزوم ثبــت جهانی برند 
زعفران ایران تأکید شــد.او بر ضرورت اصلاح 
ارزش پایه صادراتی زعفران، افزایش بهره وری 
سطوح زیر کشت این محصول، توجه بیشتر به 
زعفران کاران و توقف طرح خرید تضمینی این 

محصول از امسال تأکید کرد.

معاون هماهنگــی امور اقتصادی اســتاندار و 
رئیس اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی 
خراسان رضوی ادامه داد: چرا یک کنسرسیوم 
بزرگ زعفران در خراســان وجود ندارد که از 
ابتدای زنجیــره این محصول تا انتهای زنجیره 
را دربربگیرد؟ موضوع زعفران در وهله نخست 
باید از ســوی بخش خصوصی کارشناسی و از 
بخش دولتی مطالبه شــود. معتقدم باید دور 
باطل تصمیمات لحظه ای که به اقتصاد کشور 
ضرر می رساند و حوزه زعفران نیز از آن مستثنا 

نیست، متوقف شود.
چمندی بیان کرد: کالایی که قرار است ایجاد 
ارزش کند، باید در زنجیــره ارزش قرار گیرد. 
این موضوع شــامل زعفران به عنوان محصول 
اســتراتژیک استان می شود. بخشی از اقدامات 
در بهبود شرایط این حوزه، تاکتیکی و آنی است 
که اصلاح ارزش پایه گمرکی زعفران از جمله 

آن هاست. 

در این زمینه قاعدتا مخالفانی هم در ســطح 
قانون گــذاری و تصمیم گیــری وجود دارد که 
معتقدند کاهــش ارزش پایه صادراتی، موجب 

کاستن از قیمت زعفران می شود.
او با بیان اینکه دغدغه تمامی ذی نفعان زنجیره 
زعفران باید در پیشــنهاد های ما برای اصلاح 
ارزش پایه صادراتی این محصول دیده شــود، 
تصریح کرد: در این صــورت، امکان اثرگذاری 
نظــرات مخالف با این موضوع، کاهش می یابد. 
این اقدامی تاکتیکی و آنی است که ظرف یک 
تا دو ماه آینده باید انجام شود. در بحث حقوق 
گمرکــی و ارزش پایه گمرکــی زعفران باید 

یک صدا باشیم و به نظری واحد برسیم.
در واقع باید حرف مشــترکی بین تشکل های 
بخش خصوصــی در حوزه زعفــران و بخش 
دولتی استان وجود داشته باشد. ما حاضریم از 
نظــر واحد بخش خصوصی در این زمینه دفاع 
کنیم؛ بنابراین تأکید بر ایــن داریم که ظرف 

یک ماه آینده دربــاره این موضوع برنامه ریزی 
و کارشناسی شود تا نظر واحد بخش خصوصی 

تعیین شود.
معاون هماهنگــی امور اقتصادی اســتاندار و 
رئیس اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی 
خراســان رضوی تاکید کرد: در وهله دوم، باید 
از خرید تضمینی زعفران جلوگیری شود؛ زیرا 
یکــی از دلایل بهره وری پایین بیشــتر اراضی 

زعفران، همین موضوع خرید تضمینی محصول 
اســت که باید از آن جلوگیری شــود. معاون 
هماهنگی امور اقتصادی اســتانداری خراسان 
رضوی گفت: اگر برنامه جامعی مبنی بر زنجیره 
جامع ارزش زعفران داشته باشیم، می توانیم در 
رایزنی و تصمیم گیری به نفع این محصول عمل 
کنیم؛ ازاین رو برخورداری از چنین برنامه ای در 

استان، امری مهم و اساسی است.

حال این روزهای مردم روســتاهای قشم خوب نیست، زیرا 
دوباره تابســتان و گرمای بی سابقه جنوب فرا رسیده است 
و مردم آب ندارند. دردهای ادامه دار قشموندان و وعده های 
تکراری و بی سرانجام مسئولان در بیان و نوشتار نمی گنجد. 
به گزارش ایسنا، از جمله این گفته وزیر نیرو در تاریخ یک 
فروردین 1401 مبنی بر اینکه ظرف یک ســال تمام مردم 
جزیره از آب شرب برخوردار می شوند از خاطره ها پاک نشده 
است.عدم دسترسی به آب شرب پایدار و بهداشتی، یکی از 
مهمترین مشکلات پیش روی روستانشینان و جزیره نشینان 
اســت که هر سال با فرارسیدن فصل تابستان بیش از پیش 

خود را نمایان می سازد.
براساس شرح وظایف تعیین شده از سوی دولت، آبرسانی در 
روستاهای قشم و همچنین شهر درگهان با آبفای هرمزگان 
است، اما همچنان تولید آب شیرین به اندازه نیاز مردم نیست 
و از طرفی شبکه آبرســانی فرسوده  موجب شده تا این آب 
اندک هم به موقع و به صورت مناسب به دست مردم نرسد.
آب رسانی در روســتاهای غرب جزیره به این صورت است 
که هرچندروز یکبار )معمولا ماهی یکبار( آب شرب در لوله 
جریان پیدا می کند و اهالی روستا آب انبارهای موجود در 
خانه های را پر می کنند و سپس آب قطع می شود، اما هم 
اکنون برخی روستاهای غرب جزیره بیش از 100 روز است 

که دسترســی به آب نداشته اســت و مجبور هستند آب را 
به صــورت آزاد و با تانکر خریداری کنند و هزینه خرید هر 
تانکر آب برای روستانشــینان بین 400 تا ۶00 هزار تومان 
است که با توجه به توان مالی روستانشینان هزینه بالایی به 
حساب می آید.چندسالی است که هر بار از مسئولان آبفا در 
خصوص مشکلات آبرسانی در غرب جزیره سوال می شود، 
وعده های تکراری و بی سرانجام می دهند و این وعده ها در 
مصاحبه بعد تکرار می شود. یکی از این قول ها، بهره برداری 
از آب شیرین کن باســعیدو است که بیش از 2 سال است 

وعده داده شده اما عملی نمی شود.
مدیرعامــل آبفای هرمــزگان روز دوم مردادماه در بازدید و 
پایش زیرساخت های آبرســانی جزیره اظهار کرد: طی دو 
ماه آینده این آب شیرین کن تکمیل و آب تولیدی آن بین 
13 روســتای غرب جزیره از روســتای باسیعدو تا روستای 
چاهو شرقی توزیع شود.عبدالحمید حمزه پور در این بازدید 
به اضافه شــدن ظرفیت جدید شیرین ســازی آب دریا در 
جزیره قشم اشــاره کرد و گفت: طی دو ماه آینده ظرفیتی 

بالغ بر 4000 متر مکعب در شبانه روز به تولید آب قشم در 
باســعیدو واقع در منتها الیه جزیره قشم اضافه می شود که 
با وارد مدار شدن آن، مشکل دیرینه تامین آب 13 روستا با 
جمعیتی بالغ بر 12 هزار نفر مرتفع خواهد شد.وی افزود: با 
وارد مدار شدن این سایت نمک زدایی، بالغ بر 20 درصد به 
تولید آب شیرین در جزیره قشم افزوده می شود. مدیرعامل 
آبفا، هزینه اجرایی این تاسیسات شیرین سازی آب دریا که 
با مشــارکت بخش خصوصی در حال احداث است، 1300 
میلیارد ریال عنوان کرد.به گفته حمزه پور، با هدف دستیابی 
مردم به آب شــرب پایدار، 20 کیلومتر خط انتقال و مخزن 
3000 متر مکعبی با اعتبــار 900 میلیارد ریال نیز در این 
مجتمع آبرســانی در قالب جهاد آبرســانی در حال احداث 
است.اما جالب است توجه است که سال گذشته، 1۶ شهریور 
گفت وگویی از مدیر آب و فاضلاب جزیره قشــم در رسانه ها 
منتشــر شــد که وعده افتتاح این آب شیرین کن را تا پایان 

سال 1401 داد.
محمدرضــا بلوکــی در ایــن مصاحبــه اظهار کــرد: این 

آب شیرینکن با ظرفیت 4500 مترمکعب و پیشرفت فیزیکی 
افــزون بر 30 درصد تا پایان امســال به بهره برداری خواهد 
رســید.در خصوص جانمایی زمین سایر آب شیرین کن های 
جزیره همچون سلخ، نیز وعده های تکراری داده شده است، 
24 فروردین ماه سال گذشته سلمان افروشه، مدیر وقت آب 
و فاضلاب قشم اظهار کرده بود: آب شیرین کن های تورگان 
و سلخ در انتظار جانمایی و تخصیص زمین هستند.اما امسال 
نیز در بازدید مدیرعامل آبفا این وعده تکرار شده است، سوال 
اینجاست مشکلات بین دستگاه های اجرایی شهرستان برای 
حل یکی از اساسی ترین نیازهای جزیره تا چه زمانی باید به 
طول بکشد و نقش دستگاه قضایی برای حل این مشکلات 
کجاســت؟از همه اینها مهمتر وزیر نیرو یکم فروردین سال 
گذشــته از وضعیت آبرسانی در قشــم بازدید و اظهار کرد: 
قراردادهای تاسیس آب شیرین کن ها منعقد شده و تا پایان 
سال آب آشامیدنی سالم و بهداشتی مردم تمام روستاها به 
ویژه غرب قشم تامین می شود. همچنین در بازدید وزیر نیرو 
مقرر شده بود که با خرید تضمینی آب از نیروگاه های جزیره 
بخشی از مشکل تامین آب حل شود اما تابستان فرارسیده و 
دستگاه های مسئول هنوز در حال چانه زنی برای قیمت آب 
هســتند و خرید تضمینی آب برای مردم انجام نشده است، 

مردم هم به آب شرب دسترسی ندارند!

آماریازکودککاردرکهگیلویهوبویراحمدنداریم

۱۰کودککارشبانهدرپارکهاییاسوجمیخوابند

خراسانرضوینیازمندکنسرسیومبزرگصادراتزعفراناست

تابستانگرمودوبارهبیآبی

قشمجزیرهفراموششده!

کاهشبارندگیهادراستانبیسابقهبودهاست

ناپایداری آب در 95 روستای مرکزی


